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Protokół nr 47/2023 

z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki Rady Miejskiej  

w Suwałkach odbytego w dniu 17 kwietnia 2023 r. w godz. od 16:30 do 18:40 

w  Urzędzie Miejskim w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1. 

 

 

Obecni członkowie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki: 

1. Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji  

2. Wojciech Pająk – Wiceprzewodniczący Komisji  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Anna Maria Gawlińska 

5. Jacek Juszkiewicz   

6. Kamil Lauryn  

7. Jacek Niedźwiedzki  

8. Marek Lech Zborowski – Weychman  

 

W posiedzeniu udział wzięli:  

1. Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk 

2. Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk   

3. Grzegorz Krysa – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk 

4. Agnieszka Małka – Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu 

5. Artur Radzewicz – Naczelnik Wydziału Inwestycji   

6. Marcin Szypulski – Naczelnik Wydz. Gosp. Komunalnej i Nadzoru Właścicielskiego  

7. Małgorzata Włoskowska – Naczelnik Wydz. Architektury i Gosp. Przestrzennej 

8. Maria Kołodziejska – Dyrektor Biblioteki Publicznej w Suwałkach 

9. Jerzy Brzozowski – Dyrektor Muzeum Okręgowego w Suwałkach 

10. Ignacy Ołów – Dyrektor Suwalskiego Ośrodka Kultury 

11. Tomasz Drejer – Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach 

 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury Sportu i Turystyki powitał 

zebranych i przypomniał, że porządek posiedzenia został przesłany wraz z materiałami 

komisyjnymi.  

Zaproponował przegłosowanie możliwości udziału w pracy Komisji Ekologii, Kultury, Sportu 

i Turystyki w wersji hybrydowej/zdalnej zgodnie z opinią prawną; dotyczyło by to posiedzeń 

wszystkich Komisji.  

Przystąpiono do głosowania:  

Za                              - 8 radnych 

Przeciw                    - 0 

Wstrzymało się        - 0 
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Radni nie mieli uwag i przyjęli następujący porządek posiedzenia: 

 

1. Przyjęcie Protokołu nr 46/2023 z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i 

Turystyki Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 20 marca 2023 roku. 

2. Sprawozdanie z działalności Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach 

za rok 2022. 

3. Sprawozdanie z działalności Muzeum Okręgowego w Suwałkach w 2022 roku.  

4. Suwalski Ośrodek Kultury- Sprawozdanie z realizacji zadań merytorycznych za 2022 rok.  

5. Informacja z działalności Zarządu Dróg i Zielenie w Suwałkach za okres od 01.01.2022 r. 

do 31.12.2022 r. 

6. Informacja o udzielonych w 2022 r. dotacjach na prace konserwatorskie, restauratorskie        

i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie 

Miasta Suwałki. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki. 

8. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej             

w Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki 

dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok. 

9. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami 

Miasta Suwałk dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok. 

10. Wolne wnioski.  

 

Ad pkt. 1 

Przyjęcie Protokołu nr 47/2023 z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu  

i Turystyki Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 20 marca 2023 r. 

 

Bogdan Bezdziecki zapytał o ewentualne uwagi i wnioski do protokołu z poprzedniego 

posiedzenia. Członkowie Komisji nie wnieśli uwag, wobec czego Protokół nr 46/2023  

z posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 20 marca 2023 r., został przyjęty. 

 

Ad pkt. 2  

Sprawozdanie z działalności Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach 

za rok 2022. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 2 do protokołu 

 

Maria Kołodziejska - Dyrektor Biblioteko Publicznej poinformowała, że pierwsza część 

Sprawozdania dotyczy spraw organizacyjnych oraz księgozbiorów: ilu jest użytkowników            

i czytelników. Biblioteka organizuje zajęcia z dziećmi oraz spotkania  osób dorosłych; 

zwróciła uwagę na działalność Midicentrum, Strefy Odkrywania, Wyobraźni i Aktywności. 

Działalność Biblioteki nie jest związana tylko z książką, użytkownicy w czytelni spotykają się 

na np. grze w szachy albo pracują zdalnie. SOWA to jest inicjatywa, która funkcjonuje od 
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maja 2022 r. Przez ten okres czasu udział  w SOWI-e wzięło ok. 4000 osób. Po okresie 

pandemicznym Midicentrum w pełnym zakresie zaczęło w połowie roku 2022. W związku z 

Rokiem Marii Konopnickiej uruchomione zostały 4 kubiki , które pozwoliły na 

przedstawienie poezji poetki         w inny sposób; wiersze są ilustrowane przez suwalskich 

artystów. Utwory czytane były przez między innymi - aktora Olgierda Łukaszewicza; wydana 

została płyta z piosenkami Marii Konopnickiej. Nadmieniła o spektaklach Teatru Cieni. W 

Bibliotece organizowane są lekcje języka polskiego dla cudzoziemców, głównie obywateli 

Ukrainy. 

Wojciech Pająk zwrócił uwagę na interdyscyplinarność suwalskiej biblioteki, która wyróżnia 

tę placówkę  spośród innych w regionie; zaznaczył, że w całym kraju zanotowano spadek 

czytelnictwa a placówce suwalskiej trend ten udało się zatrzymać. Zapytał, jakie działania 

podejmie Biblioteka, aby przynajmniej  utrzymać trend niespadkowy.( poprzez zakup nowych 

książek czy inwestycji do Midicentrum). Jakie są potrzeby konkretne, aby rozwój 

czytelnictwa postępował. 

Drugie pytanie dotyczyło organizowanej przez Bibliotekę zbiórki pieniędzy  na książki; jakie 

są postępy i jaki jest odzew. 

Maria Kołodziejska  odpowiedziała, że dokonano zakupu kloców lego oraz nowego 

oprogramowania do Midicentrum. 

Biblioteka bez książek zwłaszcza nowych nie istnieje. W magazynach jest dużo książek ale są 

to stare wydania. Księgozbiór liczy ok. 180 tyś książek, ale czytelników interesują przede 

wszystkim nowe, interesujące wydania. Zakup książek dokonywany jest z projektów 

Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Program z roku na rok jest odnawialny, 

przyznawana jest nowa pula finansowa. Za każdym razem Biblioteka musi określić wkład 

własny; od kilku lat przyznawana dotacja to 50 tyś zł.-. W ostatnich dwóch latach placówka 

dokładała z innych środków dodatkowe pieniądze. Ministerstwo ustaliło widełki stref 

zamożności gmin; Suwałki aby otrzymać dotację muszą zapewnić 65 % wkładu własnego. 

Ceny książek w zawrotnym tempie wzrosły. W ubiegłym roku zakupiono 3000 książek ze 

środków miejskich i ministerialnych, drugie tyle zakupiono dzięki darom od czytelników               

i instytucji. Dodała, że działania o których wspomniała wcześniej podejmowane są z innych 

środków finansowych; przede wszystkim są to inne projekty i własna inwencja pracowników 

placówki. 

Tadeusz Czerwiecki zapytał, czy w posiadaniu Biblioteki są utwory suwalskich pisarzy: 

Marii Konopnickiej i Tytusa Karpowicza.  

Maria Kołodziejska  odpowiedziała, że tak a jakie to można sprawdzić w katalogu na stronie 

internetowej placówki. 

Czesław Renkiewicz stwierdził, że  od kilku miesięcy znany jest problem finansowy na 

zakup książek; pomoc państwa w tym zakresie jest nieduża - 1/3 środków pochodzi z dotacji 

państwowej zaś 2/3 to środki finansowe samorządu. Biblioteka Publiczna to nie tylko 

biblioteka miejska ale również biblioteka powiatu ziemskiego na podstawie zawartej umowy. 

Należy prowadzić rozmowy ze Starostą Powiatu w sprawie zwiększenia dotacji na 

prowadzenie biblioteki powiatowej. Powiat ziemski zamieszkuje połowa ludności miasta 

Suwałki, biorąc pod uwagę liczbę ludności to partycypacja środków finansowych ze stronu 

powiatu powinna być większa. 
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Po przeanalizowaniu budżetu miasta za pierwszy kwartał podjęta zostanie decyzja                            

o ewentualnym  przyznaniu dotacji na wzbogacenie księgozbioru. 

W planie jest budowa nowej  biblioteki, której koszt oszacowany jest na 30 mln zł.- środki 

własne budżetu miasta nie są małe. Jeżeli miała by to być również placówka powiatowa to 

należałoby rozważyć pertraktacje ze Starostwem Powiatowym dot. współudziału finansowego 

w tym projekcie. 

Poinformował członków Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki o zaciągniętym w 

dniu dzisiejszym kredytu w wysokości 45 mln. zł na działalność Miasta. 

Pogratulował dobrych pomysłów i inicjatyw : nowoczesnej działalności biblioteki, 

Midicentum czy SOW-y. 

Bogdan Bezdziecki zapytał o koszty jakie ponosi biblioteka za wynajem pomieszczeń w 

Parku Naukowo-Technologicznym przeznaczonych na działalność Strefy Odkrywania 

Wyobraźni        i Aktywności. 

Maria Kołodziejska poinformowała, że SOWA prowadzona jest przez Bibliotekę Publiczną 

w ramach dotacji Ministerstwa Edukacji i Nauki we współpracy z Centrum Nauki Kopernik     

w Warszawie. SOWA powstała z inicjatywy Parku Naukowo-Technologicznego. Regulamin 

Centrum Nauki Kopernik nie przewiduje prowadzenie działalności Strefy przez Spółkę jaką 

jest Park Naukowo-Technologiczny. SOWA może być prowadzona przez placówki 

kulturalne. Biblioteka w Suwałkach nie dysponuje taką powierzchnią, więc została podpisana 

trójstronna umowa intencyjna między Parkiem Naukowo-Technologicznym, Prezydentem 

Miasta Suwałk i Biblioteką Publiczną o prowadzenie i finansowanie SOW-y. Biblioteka płaci 

czynsz                    w wysokości 180 tyś zł brutto  rocznie za korzystanie z powierzchni 230 

metrów kwadratowych. 

Czesław Renkiewicz poinformował, że podana kwota jest całkowitym kosztem a nie tylko 

należny czynsz. Nie jest to tanie miejsce, dlatego przyjęto założenie, że SOWA zostanie 

przeniesiona do będącej w planach budowy biblioteki. 

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że nie będzie to krótki czas działalności SOW-y przy ulicy 

Innowacyjnej, w związku z tym może warto by było poszukać tańszych pomieszczeń w 

innym miejscu.  

Czesław Renkiewicz stwierdził, że nie jest prostą sprawą znalezienie na terenie miasta   

dobrej lokalizacji o wymaganym standardzie. Adaptacja takich pomieszczeń to również  

dodatkowy koszt. 

Bogdan Bezdziecki  zasugerował przeprowadzenie rozmowy z Prezesem Parku Naukowo-

Technologicznego w temacie zmniejszenia opłaty za wynajmowane pomieszczenia. 

Nadmienił, że zarówno PN-T jak i Biblioteka Publiczna są to instytucje miejskie. 

Członkowie Komisji więcej uwag i wniosków nie wnieśli. 

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że Sprawozdanie z działalności Biblioteki  Publicznej im. 

Marii Konopnickiej w Suwałkach za rok 2022 zostało przyjęte. 

  

Ad pkt. 3  

Sprawozdanie z działalności Muzeum Okręgowego w Suwałkach w 2022 roku. 

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Bogdan Bezdziecki  poinformował, że Członkowie Komisji przedmiotowy materiał 

otrzymali. Zapytał o ewentualne pytania i wnioski. 

 

Jerzy Brzozowski – Dyrektor Muzeum Okręgowego w Suwałkach wyraził swoje 

zadowolenie z doprowadzenia do otwarcia pierwszej części stałej nowej wystawy Marii 

Konopnickiej              ze środków zewnętrznych z udziałem środków zapewnionych przez 

organizatora. Z programu „Bitwa o Polskę” udało się uzyskać razem z wkładem własnym 2.5 

mln. zł.- Kwota ta została zainwestowana w cały projekt. Wystawa funkcjonuje i cieczy się 

dużym zainteresowaniem.      W 2022 roku  prawie bez kosztowo - dzięki współpracy z 

Centrum Badań Indyjskich Uniwersytetu Warszawskiego udało się zorganizować wystawę o  

Machu Picchu. Wspomniał  o wystawie pt. Jaćwieskie Eldorado, która pokazuje eksponaty 

wydobyte na cmentarzysku         w Krukówku ; wystawa ta cieszyła się nie tylko dużym 

powodzeniem w Suwałkach ale również na Litwie. Dzięki dotacji celowej Miasta Suwałki 

udało się nabyć pięć listów Marii Konopnickiej do Elizy Orzeszkowej. W roku 2022 Muzeum 

wzbogaciło się o 354 nowe eksponaty-większość z nich to zabytki archeologiczne pozyskane 

w trakcie wykopalisk                  w Krukówku. Wspomniał o darowiźnie Izabeli Jonat – 

tryptyku  Franciszka Starowieyskiego oraz o obrazie  Teodora Axentowicza  podarowanym 

przez darczyńcę ze Stanów Zjednoczonych. Zwrócił uwagę na szereg imprez organizowanych 

przez Muzeum Okręgowe. Ważnym wydarzeniem był  zjazd rodzinny Marii Konopnickiej.     

Poinformował, że w roku 2022 na wszystkich wystawach oraz imprezach   udział wzięło ok. 

43 tyś zwiedzających i uczestników. 

Ponad 150 razy Muzeum Okręgowe Suwałkach gościło w różnych mediach  z czego 

siedmiokrotnie w głównych mediach ogólnopolskich takich jak Teleexpress, Główne wydanie 

Wiadomości, TVP Info czy TVN 24. Jest to promocja nie tylko dla Muzeum ale również dla 

Miasta.  Ubiegły rok to też rok nagród, które otrzymali pracownicy placówki. Wyróżnienie 

dla dr Krzysztofa Sadowskiego, nagrodzenie książki „Garnizon Suwałki w latach 1921-1939”         

w kategorii monografie przez PTTK,  Podlaski Laur za najlepsze wydarzenie muzealne dwa 

wyróżnienia specjalne za  Suwalski Słownik  Biograficzny oraz  za wystawę czasową 

„Stanisław Bohusz- Siestrzeńcewicz 1869-1927”. 

W ubiegłym roku dzięki staraniom pracowników uzyskano na działalność Muzeum środki 

dodatkowe w kwocie ok. 1 mln zł.- zaznaczył, że większość tych środków to są dotacje 

celowe  

Urzędu Miejskiego i Miasta Suwałki. 

Bogdan Bezdziecki  podkreślił, że kwestie płacowe w placówkach kultury, w tym w Muzeum 

Okręgowym nadal są dużym problemem.                                                                                                                                                                                                                    

Jerzy Brzozowski odpowiedział, że większa część pracowników pobiera najniższą pensję. 

Problem ten nie jest łatwy do rozwiązania w związku z szybkim wzrostem minimalnej płacy. 

Wojciech Pająk zauważył, że w zestawieniu wynagrodzeń najniżej wynagradzani są 

pracownicy Biblioteki. 

Marek Lech Zborowski-Weychman zapytał o cenę biletu wstępu do Muzeum, który 

kosztuje 12 zł a dla grup – 8 zł; zapytał, czy jest przewidziana zniżka dla osób posiadających 

Suwalską Kartę Mieszkańca.  

Jerzy Brzozowski odpowiedział, że tak, zgodnie z ustalonymi zasadami. Problem pojawia się 

w przypadku grup osób zwiedzających, gdyż egzekwowanie tych przepisów jest utrudnione. 
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Cena biletów wstępu jest jedną z najniższych w regionie; w związku z tym od weekendu 

majowego przeprowadzona zostanie korekta i przy tej okazji będą rozstrzygnięte sporne 

sprawy. 

 

Marek Lech Zborowski-Weychman stwierdził, że informacja na temat cen biletów w tym 

ceny dla osób posiadających Suwalską Kartę Mieszkańca powinna znaleźć się na stronie 

internetowej Muzeum. 

Jerzy Brzozowski odpowiedział, że taka informacja znajdzie się na stronie internetowej 

Muzeum. 

Wojciech Pająk podziękował za doprowadzenie do finału sprawy rzeźby na bulwarach, która 

została sfinansowana ze środków zewnętrznych. 

Jerzy Brzozowski uściśli, że były to środki pochodzące z Centrum Rzeźby Współczesnej, 

które prowadzi program Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego w tym względzie. 

Wkład własny został wpłacony ze środków budżetowych Placówki ale w najbliższych dniach 

kwota ta zostanie zwrócona przez sponsora na konto Muzeum. 

Czesław Renkiewicz powiedział, że  Muzeum Okręgowe prowadzi działanie nie tylko na 

terenie Miasta, regionu ale również na arenie międzynarodowej. Jeżeli jest instytucja kultury    

o szerszym zasięgu oddziaływania to powinna być również finansowo wspierana przez inne 

podmioty publiczne. Należałoby przeprowadzić rozmowy z władzami województwa 

podlaskiego w kwestii współfinansowania. W Suwałkach jest 3,5 tyś metrów kwadratowych 

powierzchni wystawienniczej. Nie wszystkie wydarzenia cieszą się popularnością i dużą 

frekwencją. Jeżeli będzie podnoszona kwestia Galerii Współczesnej to należało by powrócić 

do wcześniejszej propozycji utworzenia tej placówki w  Starej Łaźni. Poinformował, że                

w kwestii współfinansowania działalności Muzeum Okręgowego będzie prowadził rozmowy     

z władzami województwa. 

 

Członkowie Komisji więcej uwag i wniosków nie wnieśli. 

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że Sprawozdanie z działalności Muzeum Okręgowego                   

w Suwałkach za rok 2022 zostało przyjęte. 

 

Ad pkt. 4 

Suwalski Ośrodek Kultury- Sprawozdanie z realizacji zadań merytorycznych za 2022 

rok  

Sprawozdanie stanowi załącznik nr 4 do protokołu 

 

Bogdan Bezdziecki  poinformował, że Członkowie Komisji przedmiotowy materiał 

otrzymali. Zapytał o ewentualne pytania i wnioski. 

 

Ignacy Ołów – Dyrektor Suwalskiego Ośrodka Kultury podkreślił, że w SOK-u odbywa się 

prawie 1000 różnych działań nie licząc stałych zajęć. Rocznie to około 132 tysięcy 

uczestników. Frekwencja na organizowanych  wydarzeniach jest różna. SOK dysponuje              

4 budynkami w tym Galerią Jednego Obrazu. 
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Wojciech Pająk zapytał, czy w planach jest przeprowadzenie ankiety wśród uczestników 

wydarzeń kulturalnych i prowadzonych zajęć na temat usprawnienia poszczególnej 

działalności. 

Ignacy Ołów odpowiedział, że należy do tej kwestii podejść całościowo i trafiać do szerszego 

kręgu odbiorców. 

Czesław Renkiewicz zapoznał Członków Komisji z prośbą przeniesienia konstrukcji dębu 

usytuowanej w Gawrych Rudzie na suwalskie bulwary. Autorem tej instalacji jest nieżyjący 

artysta plastyk, ilustrator Marian Murawski. Prezydent osobiście  dokonał wizji lokalnej; jest 

to uschnięty dąb, którego część konarów jest już mocno naruszona przez warunki 

atmosferyczne. Wysokość tej instalacji to ok. 24 metrów. Transport tej instalacji wymagałby 

wysokich kosztów, ponadto nie ma gwarancji, że w całości udało by się tę konstrukcję 

przewieźć . 

Wojciech Pająk podkreślił, że rzeźba sama w sobie jest bardzo intersująca, ale jest bardzo 

dominująca i w kwestii tej powinien wypowiedzieć się architekt terenu. 

Anna Maria Gawlińska zapytała, czy znany jest koszt ewentualnego przewiezienia tej 

instalacji z Gawrych Rudy do Suwałk. 

Czesław Renkiewicz  poinformował, że w chwili obecnej nie jest znany koszt, ale z 

pewnością będzie ogromny. 

 

Członkowie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki negatywnie odnieśli się do 

wniosku dotyczącego przeniesienia instalacji z Gawrych Rudy na suwalskie bulwary. 

 

Bogdan Bezdziecki pogratulował Dyrektorowi Suwalskiego Ośrodka Kultury podjęcia 

decyzji w sprawie zmian organizacyjnych w Suwalskiej Orkiestrze Kameralnej. Ostatnie 

koncerty udowodniły, że decyzja ta była słuszna. 

Zapytał, czy decyzja w sprawie koncertów podczas Blues Festival na bulwarach jest 

ostateczna. 

Czesław Renkiewicz poinformował, że ostateczna decyzja jeszcze nie zapadła; sytuacja cały 

czas jest zmienna. Analizowana jest frekwencja na poszczególnych imprezach, która jest 

bardzo różna. Zauważalny jest fakt coraz mniejszej liczby miłośników tego gatunku muzyki. 

Należy przemyśleć wprowadzenie pewnych zmian. W przypadku zlokalizowania sceny na 

suwalskich bulwarach nie byłoby ograniczeń czasowych koncertów, co jest koniecznością          

w przypadku sceny na ulicy Tadeusza Kościuszki. Jak przy każdym problemie są głosy „za”      

i głosy „przeciw”. Głosy przeciw to przede wszystkim oparte się na tradycji; przeciw są  

właściciele klubów i pubów. 

Nadmienił również, że zainteresowanie Bluesem jest niewielkie. Od stycznia 2023 roku 

prowadzona jest sprzedaż biletów na koncert inaugurujący wydarzenie. Na ogólną ilość 

miejsc 2000 sprzedano do dnia dzisiejszego niecałe 500 sztuk. Jest to duże wyzwanie głównie 

dla organizatorów, dla dyrektora SOK-u i dyrektora artystycznego. Nadmienił, że koszty 

organizacyjne są bardzo duże; budżet Festiwalu to 1.400 mln zł, z czego 800 tyś zł. To 

dotacja z Urzędu Miasta, 100 tyś zł to dotacja Marszałka Województwa Podlaskiego. 

Bogdan Bezdziecki zauważył, że blues jako gatunek muzyczny nie jest jedyną przyczyną 

spadku frekwencji, z pewnością wpływ też na taką sytuację miała pandemia i okres po 
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pandemii. W delikatny sposób można by wprowadzać inne gatunki muzyczne, uważając aby 

nie zatracić charakteru festiwalu. 

 

Ad pkt. 5 

Informacja z działalności Zarządu Dróg i Zielenie w Suwałkach za okres od 01.01.2022 roku   do 

31.12.2022 r. 

Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu 

 

Bogdan Bezdziecki  poinformował, że Członkowie Komisji przedmiotowy materiał 

otrzymali. Zapytał o ewentualne pytania i wnioski.  

 

Kamil Lauryn – nawiązał  do marcowego posiedzenia Komisji Spraw Społecznych                        

i Bezpieczeństwa, które odbyło się w siedzibie Dyrekcji Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach. 

Na tym posiedzeniu Członkowie Komisji zapoznali się między innymi  ze stanem 

technicznym sprzętu będącego w dyspozycji Zarządu. Jest to sprzęt stary, zdezelowany często 

ponad 30-40 letni. Mimo dużego zaangażowania  pracowników przy takim sprzęcie nie ma 

możliwości           w sposób właściwy przeprowadzać w mieście akcji zima. Pretensje 

mieszkańcy miasta będą mieli nie tylko do załogi ZDiZ ale przede wszystkim do radnych za 

brak reakcji w tej kwestii. Należy szukać środków finansowych na wymianę taboru. Zwrócił 

się do Dyrektora ZDiZ             o większą aktywność w pozyskiwaniu z budżetu miasta 

środków finansowych na ten cel.  

Marek Lech Zorowski-Weychman – przytoczył bardzo pozytywne opinie osób 

przyjeżdżających do Suwałk dot. wyglądu naszego miasta. Suwałki są jednym z najbardziej 

zadbanych, zielonych miasta w kraju. Nie należy zwracać uwagę na to co się nie udaje jak          

w przypadku ślizgawicy podczas zimy, ale należy zauważyć przede wszystkim to co jest 

dobre. 

Tomasz Drejer – Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni nawiązał do  feralnych dni ślizgawicy 

podczas tegorocznej zimy. Poinformował, że dzięki ciężkiej, ofiarnej pracy załogi Miasto 

Suwałki były jednym z nielicznych miejscowości w regionie, które nie podjęły decyzji                  

o wstrzymaniu jazdy komunikacji miejskiej czy zaprzestania pracy w szkołach. Wyjazd                

z miasta zarówno drogami gminnymi, powiatowymi, wojewódzkimi a nawet droga krajową 

był bardzo trudny, gdyż w dniu tym rzadko który zarządca mógł sobie poradzić z tym 

problemem. 

Poinformował, że decyzją Prezydenta Miasta Suwałk przyznano Zarządowi Dróg i Zieleni 

środki finansowe na zakup solarki. Istnieje też możliwość pozyskania środków finansowych          

z programów zewnętrznych  przy współpracy z Litwą na zakup sprzętu komunalnego                       

i utrzymania zieleni w mieście. Utrzymanie porządku i zieleni  jest zadaniem własnym 

Miasta. 

Podziękował za przyznany budżet na 2022 rok z przeznaczeniem  na zakupy inwestycyjne 

oraz za pozytywną  opinię pracy przy utrzymaniu czystości Miasta w okresie letnim,                                 

w szczególności podczas trwania Blues Festivalu. 

Wojciech Pająk zadał pytanie dotyczące tabliczki informacyjnej przekazanej Zarządowi 

Dróg i Zieleni dotyczącej wycinki drzew. Sprawa dotyczy poszerzenia chodnika i decyzji o 

wycięciu drzewa. 
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Tomasz Drejer odpowiedział, że jest propozycja pracowników aby ustawić tabliczkę „brak 

chodnika-w środku drzewo- nie pozwolono nam wyciąć drzewa więc chodzicie po jezdni”; 

podkreśli, że należy wyważyć co jest najważniejsze drzewo czy życie ludzkie. Wyjaśnił, że 

decyzja miała dotyczyć możliwości wykonania chodnika a nie poszerzenia istniejącego. 

Przytoczył sytuację na ulicy Franciszkańskiej, gdzie drzewo jest w kolizji z pieszymi                        

i rowerzystami. 

Wojciech Pająk wyraził swoje zadowolenie w jaki sposób potraktowane zostało to drzewo        

w tym miejscu, że mimo wszystko udało się je uchronić od ścięcia. Jest zdania , że 

mieszkańcy powinni być informowania o działaniach spółdzielni w temacie ekologii; dotyczy 

to też informowania o planowanych wycinkach drzew z powodu ich choroby. Podkreślił, że 

zauważa się znaczna poprawę stron internetowych, czy facebooka, ale ciągle brakuje zakładki  

zatytułowanej „wycinka drzew i powodu podjęcia takiej decyzji.”. 

Zapytał o wyniki przeprowadzonej wizji lokalnej dwóch wierzb rosnących na bulwarach. Są      

w otoczeniu bulwarów obiekty o budowie pomnikowej; teoretycznie można by nadać im tytuł 

pomnika przyrody a taki edukacyjny walor byłby potrzebny. Zapytał, czy zdaniem Dyrektora 

ZdiZ te drzew się nadają do podjęcia tego typu działania. 

Tomasz Drejer potwierdził, że oględziny tych drzew zostały dokonane; wykonano cięcia 

pielęgnacyjne uschniętych konarów; na chwilę obecną nie ma konieczności większej 

ingerencji w ten drzewostan. Dwie wierzby nie były pielęgnowane  przez wiele lat i nie 

nadają się do pielęgnacji typu cięcie korony. Drzewo rosnące przy moście na ulicy 24 

Sierpnia może stanowić zagrożenie dla pieszych i rowerzystów – niektóre konary chylą się 

nad ciąg pieszo-rowerowy wzdłuż rzeki. Drugie drzewo rosnące z dala od ciągów 

komunikacyjnych stwarza zdecydowanie mniejsze zagrożenia. Podkreślił, że w chwili 

obecnej nie konieczności większej ingerencji w te drzewa. Zaznaczył, że na stronie 

internetowej Zarządu Dróg i Zieleni pojawią się informacje dot. wycinki drzew. Zapewnił, że 

nie są wycinane drzewa zdrowe, chyba ze zagrażają bezpieczeństwu. 

Tadeusz Czerwiecki zapytał, czy osoby protestujące przeciw wycince drzew posiadają 

podstawową wiedzę w tym temacie. 

Tomasz Drejer odpowiedział, że jedna z tych osób ma uprawnienia dendrologa a dwie osoby 

to są aktywiści. 

Wojciech Pająk dodał, że radni odpowiedzialni są za ochronę przyrody, za ochronę 

zabytkowych drzew i oczywiście za bezpieczeństwo ludzi. Należy wypracować kompromis;       

w Zarządzie Dróg i Zieleni oraz wśród aktywistów są specjaliści i oni powinni decydować            

o ewentualnej wycince.  

Tadeusz Czerwiecki zgodził się z tym stwierdzeniem ale podkreślił, że najważniejsze jest 

życie ludzkie i w pierwszym rzędzie liczy się życie ludzkie a dopiero później przyroda. 

Tomasz Drejer podkreślił, że na każde drzewo trzeba uzyskać decyzję administracyjną; 

wycinka drzewa  z pasa drogowego to proces porównywalny z uzyskaniem pozwolenia na 

budowę. Zaznaczył, że również zdarzają się decyzje odmowne. 

Bogdan Bezdziecki kończąc dyskusję stwierdził, że życie ludzkie zawsze jest priorytetem, 

niezależnie czy  wycinka dotyczy chorego czy zdrowego drzewa to w pierwszym rzędzie 

liczy się życie, zdrowie i bezpieczeństwo człowieka. 

 

Ad pkt. 6 
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Informacja o udzielonych w 2022 r. dotacjach na prace konserwatorskie, 

restauratorskie        i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, 

znajdujących się na terenie miasta Suwałki. 

Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Bogdan Bezdziecki  poinformował, że Członkowie Komisji przedmiotowy materiał 

otrzymali. Zapytał o ewentualne pytania i wnioski. 

Członkowie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki nie wnieśli wniosków i uwag, 

wobec powyższego Przewodniczący Komisji stwierdził, że  Informacja o udzielonych w 2022 

r. dotacjach na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie miasta Suwałki została  przyjęta. 

 

 

Ad pkt. 7 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na 

terenie Miasta Suwałki. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Czesław Renkiewicz poinformował, że wpłynęły dwa wnioski podlegające opiniowaniu 

przez komisję powołaną zarządzeniem Prezydenta Miasta Suwałk; jeden wniosek 

zaopiniowano pozytywnie; drugi nie podlegał rozpatrzeniu ponieważ budynek zgłoszony  w 

tym wniosku nie był wpisany do rejestru zabytków. Miasto czeka na rozstrzygnięcie 10 

wniosków zgłoszonych do Polskiego Ładu dot. ochrony zabytków. 

Bogdan Bezdziecki zapytał, czy przy składaniu wniosku jest jakaś gradacja. 

Czesław Renkiewicz odpowiedział, że nie ma żadnej gradacji. Zasady przyznawania dotacji 

określone zostały podjętej przez Radę Miejską w Suwałkach uchwale w 2017 roku. 

Bogdan Bezdziecki zapytał o wnioski zgłoszone do Polskiego Ładu – czy dotyczyły 

prywatnych czy miejskich obiektów. 

Czesław Renkiewicz odpowiedział, że samorząd mógł złożyć 10 propozycji dotyczących 

miejskich obiektów, nie było obligatoryjności. W związku z ogłoszeniem publicznego naboru 

wniosków wpłynęło 17 propozycji; powołana została komisja z udziałem radnych Rady 

Miejskiej do rozpatrzenia tych wniosków. Ustalone zostały kryteria, w wyniku których 

powstała lista rankingowa. Na podstawie tej listy wybrano 5 i włączono do wniosku 

skierowanego Banku Gospodarstwa Krajowego. 

 

Członkowie Komisji nie mieli pytań i uwag, wobec powyższego przystąpiono do głosowania 

nad projektem uchwały. 

 

Głosowanie nad projektem uchwały: 

 

Za pozytywną opinią głosowało                - 5 radnych 

Przeciw                                                      - 0 

Wstrzymało się od głosu                           - 0 
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Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, 

znajdujących się na terenie Miasta Suwałki. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Ad pkt. 8 

Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej           

w Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki 

dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok. 

Informacja stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Bogdan Bezdziecki  poinformował, że Członkowie Komisji przedmiotowy materiał 

otrzymali. Zapytał o ewentualne pytania i wnioski. 

Członkowie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki nie wnieśli wniosków i uwag, 

wobec powyższego Przewodniczący Komisji stwierdził, że  Informacja z konsultacji 

społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie 

konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki dotyczących Suwalskiego Budżetu 

Obywatelskiego na 2024 rok została przyjęta. 

 

Ad pkt. 9 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami 

Miasta Suwałk dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki poinformował, że Członkowie Komisji przedmiotowy materiał otrzymali 

i otworzył dyskusję w tym temacie. 

Czesław Renkiewicz poinformował o dyskusji , która odbyła się na  posiedzeniu Komisji 

Oświaty i Wychowania na temat ewentualnej korekty w tej uchwale zgłoszonej przez  

Suwalską Radę Działalności Pożytku Publicznego. Poinformował, że Członkowie Komisji 

Oświaty              i Wychowania Rady Miejskiej nie uwzględnili wniosku Przewodniczącej w 

sprawie wykasowania  w §17.3 i 4. Projekty realizowane są w trzech grupach.  Jeżeli zostaną 

środki finansowe to poprzez tę poprawkę wynikałoby, że pozostające środki rozdysponowano 

by na projekty miękkie z mniejszą ilością głosów. Podkreślił, że w przypadku Suwalskiego 

Budżetu Obywatelskiego zasady są już sprawdzone w praktyce. Proponowana poprawka 

przewiduje przeniesienie środków z inwestycji na projekty miękkie, co byłoby 

niesprawiedliwe                          i niesłuszne.  

Poinformował, że będą nowe  zasady głosowania w formie elektronicznej; po podaniu numeru 

PESEL przesłany zostanie kod na numer  telefonu i dopiero wpisanie tego kodu umożliwi  

skuteczne oddanie głosu. System taki umożliwi uniknięciu nadużyć. Forma głosowania 

papierowego zostaje na razie bez zmian. 

Poinformował, że kwota Suwalskiego  Budżetu Obywatelskiego na rok 2024 zwiększona 

została do 2.8 tyś zł.-. 
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Roman Rynkowski poinformował, że zabezpieczenie polega na tym, że nie można z tego 

samego numeru kolejnego głosu. 

Tadeusz Czerwiecki nadmienił, że przy  takim głosowaniu nie ma pewności że oddany głos 

pochodzi od suwalczanina. 

 Roman Rynkowski odpowiedział, że na podstawie numeru PESEL można zweryfikować 

skąd pochodzi głosujący. 

Kamil Lauryn  stwierdził, że nie do końca model głosowania telefoniczny jest dobry; 

przykładowo w 10 osobowej rodzinie jest jeden numer telefonu a każdy chce głosować. 

Należy brać pod uwagę margines błędu. 

Wojciech Pająk zauważył, że ktoś posiadający numery PESEL wielu osób sam może 

zagłosować przez internet. Powiedział, że teoretycznie można wykorzystywać profil zaufany. 

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że nie ma idealnego, 100% bezpiecznego głosowania. 

Nadmienił, że starsi ludzie w większości nie posiadają profilu zaufanego i  nie korzystają               

z internetu. 

 

Członkowie Komisji nie mieli  więcej pytań i uwag, wobec powyższego przystąpiono do 

głosowania nad projektem uchwały. 

 

Głosowanie nad projektem uchwały: 

 

Za pozytywną opinią głosowało                - 4 radnych 

Przeciw                                                      - 0 

Wstrzymało się od głosu                           - 2 radnych 

 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie konsultacji społecznych z 

mieszkańcami Miasta Suwałk dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 

rok. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Ad pkt. 10 

Wolne wnioski.  

 

Bogdan Bezdziecki  poinformował, że  Komisja Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

otrzymała wniosek Suwalskiego Klubu Karate kyokushin dot. wsparcia finansowego. 

Czesław Renkiewicz poinformował o spotkaniu z Prezesem Klubu Panem Markiem 

Krejpcio, który przedstawił bliższe informacje na temat działalności klubu za ubiegły rok. 

Przedstawione zostało sprawozdanie finansowe za 2022 rok. Obszerna odpowiedź została 

wysłana do prezesa klubu. Miasto ma określone zasady w temacie finansowania sportu; nie 

można finansować strat finansowych danego klubu tym bardziej, że z budżetu miasta nie są 

pokrywane straty spółek komunalnych. Prośba o sfinansowanie strat poniesionych przez Klub 

jest prośbą nie do spełnienia- nie ma takiego tytułu prawnego wydatkowania środków 

publicznych na pokrywanie strat poniesionych przez klub. Prezydent wskazał możliwość 

wystąpienia przez Klub                      z wnioskiem o przyznanie dotacji, jednak Prezes 

musiałby rozliczyć się z poprzednio otrzymanej dotacji. Podkreślił, że za 100 metrową 



13 
 

powierzchnię, z której korzysta Klub opłata jest symboliczna wynosząca ok. 200 zł,- 

miesięcznie; gros wydatków to są wynagrodzenia            i usługi obce które jak wynika ze 

sprawozdania wynoszą 50% kosztów. Wysokość przyznanej dotacji w porównaniu do innych 

klubów należy odnieść do ilości zawodników. W chwili obecnej Klub Karate musi na nowo 

zorganizować się. Pomoc finansowa  udzielona jeżeli tylko będzie taka możliwość. 

Mniejsze kluby sportowe zarzucają samorządowi rozdysponowania za dużych środków 

finansowych na sport zawodowy zwłaszcza na Wigry Suwałki. Jeżeli Komisja Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki oraz Rada Sportu  zadecyduje o zmianie trybu przyznawania 

dotacji finansowych to będą przeprowadzone w tym temacie rozmowy merytoryczne. 

 

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że Członkowie Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

mogą przedłożyć Prezydentowi sugestie, ale po otrzymaniu szerszej informacji między 

innymi odnośnie pozyskiwania punktów przez poszczególne kluby sportowe. 

Kamil Lauryn przypomniał, że na marcowym posiedzeniu Komisji sprawa ta była również 

przedmiotem dyskusji. Wszyscy  Radni opowiedzieli się za przekazaniem środków 

finansowych; jest dużo możliwości na znalezienie brakujących środków. 

Wojciech Pająk  przytoczył słowa Prezydenta, że środki mogą być przesunięte z rozdziału – 

zadanie konkretne, ale bez podania kwoty. Podkreślił, że na pewno nie można dwa razy 

sfinansować jednego zadania publicznego. Zasugerował zlecenie innych zadań Klubowi 

Karate  kyokushin przykładowo zadania samoobrony w ramach lekcji WF w szkole. 

Zaproponował również możliwość finansowania z funduszu kapslowego, co jest dodatkowym 

źródłem pieniędzy. 

Roman Rynkowski zaznaczył, że jeżeli zostanie ogłoszony konkurs na zadanie publiczne, to 

prawdopodobnie wszystkie kluby sportu walki złożą aplikację. 

Czesław Renkiewicz powiedział, że jedna rzecz to pieniądze a druga to prawne możliwości 

przesunięcia środków finansowych. Przytoczył przykład Wigier- trzeba było zmienić 

Uchwałę Rady Miejskiej, żeby przekazać dotację. 

Kamil Lauryn stwierdził, że uzyskane środki z funduszy kapslowego mogą być 

wydatkowane wyłącznie na zakup sprzętu a nie na opłaty bieżące. 

Bogdan Bezdziecki zwrócił się z prośbą do Prezydentów Miasta Suwałk o rozważenie 

możliwości wsparcia finansowego Klubu. Marek Krejpcio jest osobą zasłużoną i warto by 

było jednorazową gotówką wesprzeć. 

Czesław Renkiewicz poinformował, że dysponuje informacją dotyczącą dofinansowania 

klubów sportowych przez Urząd Miejski; informację tę może przekazać do wiadomości 

Członkom Komisji.  

Wojciech Pająk  poprosił, aby na kolejnym posiedzeniu Komisji Członkowie zajęli się 

Programem Ochrony Powietrza, który jest dokumentem Samorządu Województwa 

Podlaskiego. Dokument ten obliguje do zlikwidowania do 2026 r. kopciuchów w mieście. 

Wiadomo, że kopciuchy poniżej V klasy, które muszą być wymienione umiejscowione są  w 

2000  spośród 7000 domów. Należy zastanowić się jak wymianę szybko i sprawnie 

przeprowadzić. Z miejskiego programu wymianie podlega  rocznie ok. 50 kopciuchów                  

a 200 z programu Czyste Powietrze; nie ma szans na wymianę do 2026 roku. Dlatego należy 

intensywnie zastanowić się nad promocją  i współpracą instytucji miejskich typu Straż 

Miejska, MOPS czy Wydział Ochrony Środowiska. Należy zastanowić się, co można zrobić 
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aby mieszkańcy mieli więcej pomp ciepła z fotowoltaiką i otrzymali na te przedsięwzięci 

dotację. 

Czesław Renkiewicz wyraził swoje obawy w temacie zlikwidowania kopciuchów do 2026 

roku. Zważywszy na kryzys energetyczny termin 30.06.2026 r. jest w tym względzie 

nierealny. Przyłącza do sieci ciepła systemowego i ciepło miejskie jest droższe, gaz również 

drożeje. 

Bogdan Bezdziecki stwierdził, że problem nie jest prosty, bo żeby założyć pompę to trzeba 

przeprowadzić gruntowną termomodernizację a są to gigantyczne koszty. 

Wojciech Pająk  podkreślił, że termomodernizacja też jest dofinansowana z programu 

„Czyste powietrze”. 

 

Czesław Renkiewicz poprosił o ujęcie w protokole wniosku Radnego Wojciecha Pająka dot. 

programu Czyste powietrze  i zobowiązał Naczelnika Wydziału Ochrony Środowiska Pana 

Jerzego Gałązkę do przygotowania informacji na powyższy temat na majowe posiedzenie 

Komisji.  

Kamil Lauryn zadał pytanie związane  boiskami ze sztuczną nawierzchnią. Mieszkańcy 

Miasta zwracali się  prośbą o interwencję sprawie stanu boisk. Podkreślił, że udało się 

wyremontować te boiska ze środków zewnętrznych. W chwili obecnej mieszkańcy skarżą się, 

że boisko po remoncie przy szkole nr 7 jest niedostępne a poza tym nie jest włączane światło.   

Praktyka wskazuje, że boiska są potrzebne; chcą  korzystać z nich nie tylko młodzież i dzieci 

ale również osoby dorosłe. 

Czesław Renkiewicz podkreślił, że jest jeszcze dużo do zrobienia w tym temacie. Były głosy, 

że boiska szkolne powinny być otwarte nie tylko w roku szkolnym ale również podczas 

wakacji.  

Zaprosił Radnych na uroczyste wręczenia stypendiów i nagród, wyróżnień oraz  

podsumowanie minionego roku sportowego w Suwałkach, które odbędzie się  dnia 20 

kwietnia 2023 r.                 w Szkole Podstawowej nr 11. 

 

Członkowie  Komisji więcej wniosków nie wnieśli. 

  

Bogdan Bezdziecki– Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

podziękował zgromadzonym za udział w posiedzeniu.  Na tym protokół zakończono.  

 

 

 

 

 

                                                                                                        Przewodniczący 

                                                                              Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i 

Turystyki                        

                                                                                           Rady Miejskiej w Suwałkach 

   

                                                                                                  Bogdan Bezdziecki                                                   
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Protokół sporządziła: Danuta Skucz 

 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach 


